CHINESE JOURNAL OF GEOPHYSICS

文章快速检索

首页 | 期刊介绍 | 编委会 | 投稿指南 | 期刊订阅 | 广告合作 | 留 言 板 | 联系我们

English

GO

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (3):929-942 doi:10.6038/cjg20130321

地球动力学★地震学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

◀◀ 前一篇

后一篇 >

## 引用本文(Citation):

戴黎明, 李三忠, 楼达, 索艳慧, 刘鑫, 周立宏, 蒲秀刚, 周淑慧, 余珊.渤海湾盆地黄骅坳陷应力场的三维数值模拟分析. 地球物理学报, 2013,56(3): 929-942,doi: 10.6038/cjg20130321

DAI Li-Ming, LI San-Zhong, LOU Da, SUO Yan-Hui, LIU Xin, ZHOU Li-Hong, PU Xiu-Gang, ZHOU Shu-Hui, YU Shan.Numerical modeling on the str field in the Huanghua depression, Bohai Bay basin.Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(3): 929-942, doi: 10.6038/cjg20130321

渤海湾盆地黄骅坳陷应力场的三维数值模拟分析

戴黎明1,2, 李三忠1,2, 楼达3, 索艳慧1,2, 刘鑫1,2, 周立宏3, 蒲秀刚3, 周淑慧3, 余珊1,2\*

- 1. 海底科学与探测技术教育部重点实验室, 青岛 266100:
- 2. 中国海洋大学海洋地球科学学院, 青岛 266100;
- 3. 中国石油 大港油田公司, 天津 300280

Numerical modeling on the stress field in the Huanghua depression, Bohai Bay basin

DAI Li-Ming<sup>1,2</sup>, LI San-Zhong<sup>1,2</sup>, LOU Da<sup>3</sup>, SUO Yan-Hui<sup>1,2</sup>, LIU Xin<sup>1,2</sup>, ZHOU Li-Hong<sup>3</sup>, PU Xiu-Gang<sup>3</sup>, ZHOU Shu-Hui<sup>3</sup>, YU Shan<sup>1,2</sup>\*

- 1. College of Marine Geosciences, Ocean University of China, Qingdao 266100, China;
- 2. Key Lab of Submarine Geosciences and Prospecting Techniques, Ministry of Education, Qingdao 266100, China;
- 3. Dagang Oil Field Company, Ltd., CNPC, Dagang 300280, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (9417 KB) HTML (0 KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

## 摘要

采用有限元方法模拟了渤海湾盆地黄骅坳陷的现今应力场特征.模型的构建主要基于黄骅坳陷精细三维地震数据体,包括了七个主要层序底面及近真实的断层产状.根据模拟结果,对比已知油气藏的分布位置和断裂的展布方向,定量分析了黄骅坳陷第一主应力、第三主应力、应力强度以及主应力方向的分布特征,并探讨了影响黄骅坳陷构造特征的主要因素.据此,得出以下认识:1)通过改变模型的边界条件发现,在右旋剪切作用下模型中压性应力场低值区的分布特征及主应力方向分别与黄骅坳陷中已知油藏的分布及断裂展布方向具有较好的对应关系.2)黄骅坳陷内构造样式及其构造应力场方向自北向南存在一定的差异,而造成这种差异的原因与地形的变化、沧东断层空间形态的变化、断层组合样式的变化以及滑脱面的变化密切相关.

关键词 黄骅坳陷,构造应力场,有限元数值模拟,现今,渤海湾盆地

## Abstract:

The present-day stress field of the Huanghua Depression is anlysized using finite element modeling (FEM). The models are constructed based on 3D seismic data, which consists of bottom surfaces of seven sequences and near-real spatial occurrences of faults in the depression. Comparing with the distribution of oil-gas reserviors and fault patterns around the area of the reservoirs, we quantitatively explain the distribution characteristics of the first/third principal stresses, stress intensity and direction of principal stresses. Then, the main factors influencing the structural features of the Huanghua Depression are discussed accordingly. The faults in the model are introduced as Coulomb-type frictional zones that refer to contact analysis of FEM. The results are as followed: 1) by adjusting the boundary conditions of the models, we find out that under the left-lateral shearing, the third principal stresses and the orientations of principal stresses show certain correlation with the position of five oil-gas reserviors and fault strikes in the Huanghua Depression, respectively. 2) There are differences in the structural patterns and the directions of structural stress field of the Huanghua Depression from north to south, which closely relate to the spatial occurrences of the Cangdong Fault, fault pattern, types and the spatial change of detachment fault.

Keywords The Huanghua Depression, Structural stress field, FEM, Present-day, Bohai Bay Basin

Received 2012-08-06; published 2013-03-20

Fund:

## Service 把本文推荐给朋友 加入我的书架 加入引用管理器 Email Alert RSS 作者相关文章 戴黎明 李三忠 楼达 索艳慧 刘鑫 周立宏 蒲秀刚 周淑慧 余珊